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Dzsumbuj 
a Belvárosban 

(Folytatás m I oldalról) 

délután a városháza klubjában Az 
önkormányzat 1990. decemberi 
rendelete szabályozta a közterü-
letek működését és használatát. A 
Dugonics és az Árpád tér rende-
zése különösen fontos, mert Sze-
ged belvárosáról , a l egforga l -
masabb helyről van seó. Balogh 
Tünde, a Csomiép várostervező 
építésze ismertette a terv-elképze-
léseket. Két variáció születet t , 
figyelembe véve az igényeket, a 
terület tör ténelmi múl t já t és a 
szakértők véleményét. A kereske-

dők új „árubódékat" helyezhetnek 
el. számban korlátozva, építésze-
tileg a tér hangulatához igazítva. 
Rendezni kívánják többek között 
a Nagyáruház környéké t , és 
v i s szakerü lne régi he lyére a 
lebontott Sulkovszky-ház is. Nem 
szeretnék kizárni a vitából sem a 
polgárokat, sem a kereskedőket. 
Várják mindenki véleményét a 
polgármesteri hivatal ügyfélszol-
gálatán. Hogy miről kell dönteni? 
Azt minden érdeklődő megtekint-
heti itt, valamint a Klauzál téren, 
a Virág cukrászda melletti kira-
katban, 15-étől a hónap végéig... 

MAHART-ADMIRAUTÁS KFT 

Visszatérnek a tiszai hajók 
Tegnap délu tán azér t ta lá lkoztak Szegeden a márc ius l - j én 

alakult Mahar t -Admi ra l i t á s Kf t . vezetői, hogy a tiszai hajózás 
föllendítésének első lépéseit megbeszéljék. 

- Minden a csongrádi konfe-
renc iáva l kezdődöt t - kezdte 
Jakab György, a Mahart műszaki 
igazgatója, vezérigazgató-helyet-
tes . Két éve dr.Eke Károly -
akkori és mostani - országgyűlési 
képviselő Csongrádra hívta össze 
azokat a szakembereket, akik 
érdekeltek a tiszai hajózásban (a 
közös kf t . a lap í tó i ezúton is 
köszönik fáradozását). 

Égető igényként fogalmazódott 
meg, hogy az ország második 
fo lyó jának ha józásá t föl kell 
emelni a mélypontról. A Mahart 
már akkor is azt az álláspontot 
képviselte, hogy célszerű lenne 
hajóegységekkel segíteni a helyis-
merettel rendelkező vállalkozókat, 
sőt: a társulási viszony ötletét sem 
tartották elvetendőneli 

A „csongrádi gondolat" mos-
tanra beérett. A személyhajózás 
már korábban elindult, de az első 
igazi év az idei lesz: húrom vízi-
busz közlekedik majd Szeged-
Jugoszlávia, -Szolnok és -Tokaj 
térségében (a hajók felújítása 10 
millió forintba került). A fejlesz-
tési t e rvekben gyo r sha jó j á r a t 
beállítása is szerepel Szeged és 
Újvidék között. 

Tegnap abban állapodtak meg a 
Mahart-Admiralitás Kft. 50-50 
s záza l ékos t u l a jdon jogga l 
r e n d e l k e z ő képvise lő i - Fdy 
András vezér igazgató (Mahart 
Rt.) és Orosz Tibor ügyvezető 
igazgató (Admiralitás Kereske-
delmi és Hajózási Kft.) hogy 
hamarosan megindítják a teher-
szállítást. Nyolc darab, egyenként 

400 tonnás önjáró hajó szállít 
majd követ, kavicsot, papírfát és 
mindennemű árut - a piaci 
igények szerint . Működési kö-
rükbe tartozik természetesen a 
Tisza (jugoszláviai szakaszát és 
ottani csatornahálózatát is ide 
értve), valamint részben a Duna. 

Orosz Tibor hozzá te t te : a 
Maharttal közösen szeretnének 
erős piaci pozícióba kerülni. A 
privát- és az állami tőke egyesü-
lésétől mindkét fél előnyöket vár. 
A már sokszor leírt hajózás javóra 
szolgál a többi szállítási ág 
folyamatos drágulása, valamint az 
a körülmény, hogy nemzetközi 
fuvarozásnál nincs szükség a 
másutt gondokat okozó útvonal-
engedélyre: a víz nemzetközi 
útvonal. 

Az elengedhetetlenül szükséges 
Infrastruktúra-fejlesztésről - a 
kikötők nagy része igen elhanya-
golt - úgy vélekedtek, hogy ez 
egyformán érdeke a szállítóknak 
és azoknak a helységeknek, ame-
lyek nem akarnak kimaradni az 
olcsó vízi szállítás előnyeiből. 

Az induláshoz megfelelő áru-
alap áll rendelkezésre, és az is 
megnyugtatónak látszik, hogy egy 
kereskedelmi bank támogatja a 
pénzügyeket. 

Jakab György éredekességként 
megjegyezte, hogy Szeged isme-
rősként üdvözölheti a nyolc 
teherhajót, mert azok - huszonhét 
társukkal együtt - a tápéi 
hajójavítóban készültek. 

Ny. P. 

MUNKÁT KÉR A VERRA-TEX 

Vesebetegek vállalkozása 
A beteg emberek test i - le lki 

rehabilitációjához rendkívül nagy 
segítséget jelent az, ha dolgoz-
hatnak. A szegedi vesebetegek 
egyesülete, felismerve ennek je-
lentőségét - s természetesen azt 
is, hogy a munkával szerzett kere-
set lényeges nyugdíjkiegészílés - , 
vállalkozásba kezdett. Létrehoz-
ták a VERRA-TEX-et, azaz a Ve-
sebetegek Regionális Rehabilitá-
ciós Alapítványa textilfeldolgozó 
vállalkozását. 

Kezdeményezésüket támogatja 
a szegedi Művese Állomás es az 
orvosegyetem. Első megrendelcl-
iük a SZOTE, a műtőkben haszná-
latos szájmaszkok varrását rendel-
te meg tőlük. A betegek hamar 
elsajátították a speciális varrási 

technikát, s nagyobb mennyiségű 
orvosi, ápolási textília varrását is 
vállalnák. Kórházak, rendelők, 
bölcsődék megrendeléseit fogad-
nák elsősorban szívesen, de varr-
nának kollégiumoknak is. A fent 
említett célok mellett azért is, 
hogy a VERRA Alapítvány pén-
zét saját erejükből is gyarapítsák. 
- Ez természetesen nem jelenti 
azt. hogy ne fogadnák továbbra is 
szívesen azoknak az adományait, 
akik a művesekezelésre szoruló-
kon akarnak seg í ten i . Az 
alapítványhoz a Szőreg és Vidéke 
Takarékszöve tkeze t 10. sz. 
egységénél (Szeged, Oskola u. 1.) 
lehet csatlakozni, számlaszám: 
MNB 289-98352 

C S E N D E S B E M U T A T K O Z Á S 

Tizedik részvény 
a Novotrade 

A Novotrade Rt. papírjaival a tizedik részvény is megjelent a 
héten a Budapesti Értéktőzsdén. Ezúttal nem volt ú j kibocsátás, 
Inkább visszatérésről lehet beszélni, hiszen a cég papírjai tavaly 
október végéig - az értékpapírtörvény életbe lépéséig - forogtak a 
tőzsdén. Akkor egyébként j o b b idők j á r t a k a részvényekre, a 
Novotrade-et is 900 százalékos árfolyamon adták, vették. Illetie 
inkább csak vásárolták volna, mert kínálat nem nagyon volt a 
kevés kézbe koncentrálódott értékpapírokból. 

A 425 mil l ió for in tos alap-
tőkéjű cég tőzsdei visszatéréséhez 
két feltételt kellett teljesíteni: 
egyrészt szükség volt egy érték-
papír-felügyelet által jóváhagyott 
tájékoztatóra, másrészt első lé-
pesben a részvények 3 százalékát 
fel kellett tyánlani megvételre. Ez 
kedden, a forgalmazás nyitó nap-
ián meg is történt. A bevezető 
bróker cég, a Girozentrale eladási 
ajánlata 75 ezer forintos - 750 
százalékos - árfolyam volt. A 
válaszként elhangzó 300 száza-
lékos vételi javaslat nem látszott 
túl komoly alapnak a megegye-
zéshez. 

Az e l ső napon végül is két 
Ötdarabos üzletkötés született. 
Őszesen tehát mintegy 10 rész-
vény cserélt gazdát 440 száza-
lékon, azaz darabonként 44 ezer 
forintos árfolyamon. Ez pedig -
legalábbis a kötések nagyságát 
tekintve - inkább jelképes árfo-
lyam, mintsem valódi é r ték . 
(Szerdán egyébként egyetlen üz-
letel sem kötöttek erre a rész-
vényre.) 

A Dunaholding emelkedésével 
sem nagyon tudnak mit kezdeni a 
szakemberek. Egy hete még csak 
23 ezer for in to t ér tek ezek a 
pap í rok , kedden már 32 ezer 

100-as, szerdán pedtg 33 ezer 
750-cs kötés is volt. Egy hét alatt 
tízezres emelkedés akár tiszteletet 
parancsoló is lehetne, ha az üz-
le tkötések nem olyan kis 
értékűek. Inkább csak az árfolyam 
araszolt egyre fe l jebb minden 
aktus Után. nagy pénzek nemigen 
forogtak. A mozgáshoz minden-
képpen hozzá já ru l a köze lgő 
közgyű lés , amely elé a h í rek 
szerint 40 százalékos osztalék-
javaslatot terjesztettek be. Az más 
dolog, hogy ez még csak beter-
j e s z t é s , el is kell fogadni a 
szakemberek szerint is túlzott 
megterhelést jelentő kifizetést. 

Kifulladóban van a Fotex. A 
néhány hete 270 forintot érő rész-
vényért mostanában csak 240-
250 között adnak. (Délmagyaror-
szág, március 20. „Egy, csak egy 
részvény") Nincs ti igazi kereslet, 
a Gi rozen t ra le abbahagy ta a 
felvásárlást, amely hetekig húzta 
az árfolyamot. Nem tud igazán 
stabilizálódni az Ibusz, pedig már 
hosszú ideje a kibocsátási ár felett 
ad ják-vesz ik ezeket a részvé-
nyeket. Az árfolyam nagyon inga-
dozik, egyik napról a másikra akár 
3-500 forintot is emelkedhet vagy 
süllyedhet. 

Kovács András 

Az Általános Fogyasztási és Értékesí tő 
Szövetkezetek tavalyi gazdálkodására, mint 
minden piaci szereplőére, erősen rányomta 
bélyegét a gyorsuló infláció, az emelkedő 
kamatok, a fizetőképes kereslet és az export-
lehetőségek beszűkülése. Ennek e l lenére 
jelentós szereplói maradtak a vidék keres-
kedelmének. A megye 16 áfészének tiszta 
árbevétele megközelí tet te a 12,1 milliárd 
forintot, melyből 316 millió forint a mérleg 
szerint i e redmény . Az ér tékelésnél min-
denképp figyelembe kell venni, hogy a szer-
ződéses üzletek adata i nem a t ény leges 
forgalmat, hanem a szerződés szerintit tartal-

mazzák, a bérbeadott üzleteké egyáltalán nem 
szerepel az összegzésben. A diagtam szerinti 
egy év alatti II százalékos árbevétel-
növekedésen belül a bolti kiskereskedelem 
15.2 százalékkal szerepel. Az áremelkedé-
sekkel korrigálva mennyiségben mindez az 
élelmiszereknél 83,4, a ruházati cikkeknél 
87 ,2 , az iparc ikkeknél 89 .9 száza lékos 
csökkenő szintet jelent. A tartós fogyasztási 
c ikkekre az e lőző évinél 10 százalékkal 
kevesebbet költöttek a vásárlók, s épí tő-
anyagból is kevesebb fogyott, A vendéglátás 
forgalma tovább mérséklődött, amely éppúgy 
visszavezethető a jövedelmi viszonyokra, mint 

a magánvá l l a lkozások t é rhód í t á sá ra . A 
zö ldség-gyömölcs és á l la t fe lvásár lás 1.2 
milliárd forint értékű árualapot eredményezett, 
ez gyakorlatilag megegyezik az egy évvel 
korábbival. Az alanyi jogú külkereskedelem 
súlyát elsősorban a rubelexport visszaesése 
csökkentette. A dolgozók átlagkeresetét úgy 
tudták 38 százalékkal növelni, hogy a létszám 
8,5 százalékkal mérséklődött. A pénzügyi 
nehézségek leküzdését segítette a 60 ezer fős 
tagság náluk lekötött, több mint félmilliárd 
forintos rés^egy- ®s célrészjegy-alapja. 

T. S*. I. 
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Nyer.ezint 

Lesz-e egyetemi 
n y o m d a ? 

Isten malmai lassan őrölnek -
az egyetemen is. Avagy csak arról 
van szó, hogy a nagy tekintélyű 
egyetemi tanács tagjai, átérezvén 
e t isz tségükben kötelező fele-
lősségüket, megfontoltan akarnak 
dönteni egy . a József Att i la 
Tudományegyetemen viszonylag 
nagy horderejű ügyben, Semmi 
okunk, hogy ké te lked jünk ez 
utóbbi állítás igazában, óm akkor 
is tény marad, hogy ismét elha-
lasztódon egy mindenki által sür-
getőnek ítélt döntés: az évek óta 
akadozó jegyzetellátás, tankönyv-
kiadás ezután is akadozik, mert a 
tanács tegnapi ülésén úgy hatá-
roztak, hogy további informáci-
ókat kérnek a létesítendő új 
vállalkozásról, az egyetemi nyom-
daipari oktató és termelő kft.-ről. 

Á JATE gazdasági főigazga-
tó ja , dr. Szabó Dezső pedig 
részletesen megindokolta, miért 
lenne előnyös az egyetemnek, ha 
belépne a Szegedi Nyomdával 
megalakítandó kft.-be (amelyet 
dr. Anderle Ádám tanszékvezető 
egyetemi tanárnak egy - kiadói 
tevékenységre vonatkozó - ter-
vezetéből vett névvel Univcrsity 
Press-nek kereszteltek).A Sze-
gedi Nyomda a jelenlegi úgy-
nevezet t t annyomdájá t v inné 
appor tként a kft -be, a JATE 
pedig a jelenlegi sokszorosítóü-
zem gépparkját, valamint mindkél 
fél pénzzel is beszállna. Az üz-
letrészek mértéke: 5 0 - 5 0 
százalék. A tervek szerint az idén 
és jövőre ú jabb gépeket is 
beszereznének (lízingelés), így a 
kft. elő tudna állítani könyveket, 
jegyzeteket, nyomtatványokat, 
csomagolási anyagokat, plakáto-
kat, röplapokat, brossúrákat, sőt 
egy későbbi fejlesztés eredménye-
ként újságokat is. Vagyis még-
o ldódna a j egyze tek e lőá l l í -
tásának gondja , fö lszabadulna 
oktatási célokra mintegy 300 
négyzetméternyi helyiség, vala-
mint jelentős bérköltségek, s az 
üzleti terv szerint meglehetős 
növekedés t is hozna a kf t . A 
nyomda és az egyetem között 
létrejött megállapodás szerint az 
új vállalkozás a jegyzetellátásnak 
elsőbbséget biztosítana. 

Szavazási procedúrák után az 
egyetemi tanács úgy határozott, 
hogy három bizottság vizsgálja 
meg az a l ap í t andó kf t . j o g i , 
gazdaságosság i és nyomda i -
szakmai megalapozottságát, és az 
így nyert kimerítő információkat 
terjessze a tanács elé, annak kö-
vetkező ülésén. 

Minthogy a tegnapi ülésnek egy 
másik napirendi témája, a Kiadói 
Tanács létesítése szorosan kap-
csolódott a nyomdai kft. tervének 
elfogadásához, ennek tárgyalását 

is elnapolták. Elkészült viszont 
egy háromtagú bizottság jelentése 
a JATE Kiadó működésének felü 
Ivizsgálatáról. amelynek fonto-
sabb megállapításai a következők: 
a kiadó eddigi hároméves kísérleti 
működése alatt sem gazdasági, 
sem egvetemfejlesztő céljait nem 
tudta az elvárható módon meg-
valósítani. A Művelődési Minisz-
tér ium beruházásra átutal t 
kétmillió forintjának több mint 
felét o lyan beszerzésre ford í -
tották, amely kihasználatlan ma-
radt. A könyvkiadási tevékeny-
ségből az elmúlt év novemberéig 
4 millió 300 ezer forintos vesz-
teség keletkezett. A kiadónak -
bolti áron számolva - 7 millió 
értékű raktárkészlete van. és 
jelenleg nincs terjesztő, aki a 
könyveket eladásra átvenné. A 
sikertelenséget mérsékli - írják a 
j e l en té sben - , hogy a kiadói 
munka megindí tása növelte az 
egyetem hírnevét, a hallgatók és 
oktatók kedvezményes könyvvá-
sárlás! lehetőséghez jutottak, a 
sokszorosítóüzem termelékeny-
sége pedig az elmúlt év második 
felében jelentősen nőtt, beruházás 
nélkül. 

A kudarc felismerése vezetett 
az Universum Kf t . mega lap í -
tásához, amelynek vezetője és a 
JATE kiadó főszerkesztője azonos 
személy . A kons t rukc ióban a 
Művelt Nép Könyvkiadó viseli a 
tényleges kockázatot: a vállal-
kozás biztosan s ikeres lesz 
mindaddig, amíg a kft. egy üz-
letrészének tulajdonosa, a Művelt 
Nép Könyvkiadó alkalmazottja el 
tudja érni, hogy vállalata nyere-
séget hozó menny i ségben 
rendeljen könyvet az Universum 
Kft . -nél . Ez azt is je lent i más 
szempontból, hogy a JATE Kiadó, 
mint nem tankönyvkiadó, és az 
Unive r sum Kft . együt tes mű-
ködtetése a jelenlegi feltételek 
mel le t t ö s sze fé rhe te t l en . A 
jelentés nem azzal az igénnyel 
készül t , hogy a JATE Kiadó 
tevékenységéről végleges, lezárt 
véleményt mondjon, és ugyanez 
vonatkozik a fe le lősség ( fe le-
lősök) megállapítására is, 

Az egyetemi tanács ülésének 
szünetében adták át a Kalmár 
László-díjat két fiatal kutatónak. 
Czakó Ferencnek (Kossuth Lajos 
Tudományegyetem) és Hafmann 
Miklósnak (ELTE). Délután az 
in t ézmény i hagyományokhoz 
hűen virágot helyeztek el a tanács 
tagjai a névadó költő. József 
Attila szobránál - a költészet 
napja alkalmából. 

S .E , 

Biztonságerősítő 

1990 

1989 « 100 % 

Ha viszonylagos rendet akarunk 
a városban, akkor már most ké-
szülni kell a tu r i s t a szezonra , 
nagyon sürget az idő. Ezt hangoz-
tatta tegnap az önkormányzat jogi 
4s igazgatási bizottságának ülésén 
Koha Róbert közbiztonsági ta-
nácsnok, aki legelőször kapott 
szót. Az ő előterjesztéseiben a 
bizottság, egyéb témák mellett, a 
legégetőbb biztonságerősítő in-
tézkedésekről tárgyalt. 

Mint Ismeretes, a közgyűlés 
legutóbb elfogadta a tanácsnok 
közbiztonsági koncepcióját, annak 
végrehaj tásán most a sor. Úgy 
tűnik , néhány nap, és kész a 
tilosban parkoló gépjárművek 
elszállításáról szóló helyi rendel-
kezés (megjegyzendő, a határidő 
április 15,). c tevékenység vég-
zésére már több jeligés pályázó is 
van Szegeden ( a pályázatok az 
önkormányzat birtokában van-
nak). Tegnap határoztak egy, a 
pályázatokat e lbí rá ló bizottság 
létrehozásáról, A külterületeken 
végzendő éjszakai Járőrszolgálat 
továbbá a közterület-felügyelet 

Vállalatok, intézmények! 
Magánvendéglőnk házias 
jellegű, előfizetéses 
étkeztetést vállal, 52 Ft-ért 
Telefon: 13-300. 

hatékonyabbá tétele ügyében azt 
látnák jónak, ha e két feladatra 
egy vá l l a lkozó cég verseny-
tárgyalás útján nyerne megbízást. 
A pá lyáza toka t és a verseny-
tárgyalást ápri l is 30-áig kell 
elbírálni, megtartani. 

A lakossági bűnmegelőző ön-
szerveződő csoportok létrejöttét 
nem ellenzik, ez ügyben az ön-
kormányzat koordinatív szerepet 
vállal illetve segít a törvényes ke-
retet biztosító adminisztrációban. 
Az is e lképzelhe tő , hogy cso-
portok egyesületszerűen működ-
nek, ezesetben például az önkor-
mányzat Intézi a bejegyeztetést. 
Az bizonyosnak tűnik, az önvé-
delmi csoportok megfigyelésre és 
a rendőrség riasztására lesznek 
j ogosu l t ak , tevékenységüket 
koord inác iós bizot tság segí t i , 
ellenőrzi majd. 

- mag -

7- " ' 
Személygépkocsi-vezetői 
tanfolyamot indítunk 
április 15-én, 16 órától 
az Erdészeti 
Szakközépiskolában. Jelentkezni 
lehet a helyszínen, vagy 
a Csiszár és Tárni 
Autót skolában 
Kolozsvári tér VK 
Telefon: 19-055. 


